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قدردانیمدیرعاملشرکتصنایعپتروشیمی
PDH/PPخلیجفارسازپیشرفتپروژه

پتروشیمیپارسعسلویه
گروه شهرســتانها – صبــا کرمپورنیــا:  مدیرعامل شــرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس در بازدید از مجموعه پتروشــیمی  پارس از عزم و اراده 
مدیران و پیمانکاران این مجموعه و ســرعت عمل در پیشــرفت، پروژه پارس 

قدردانی کرد.
 به نقل از روابط عمومی شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، دکتر علی 
عســکری، اقدامات و برنامه های پتروشــیمی  پارس برای افزایــش بهره وری و 
سودآوری را قابل توجه دانست و تاکید کرد: مدیران و متخصصان جوان و باانگیزه 
پتروشــیمی  پارس باید نقش آفرینی در تراز جهانی را بعنوان افق حرکت خود 

قرار دهند.
گفتنی اســت طرح PDH/PP پتروشیمی پارس، با ظرفیت تولید ۶۰۰ هزار 
تن پروپیلن و ۵۰۰ هزار تن پلی پروپیلن و سرمایه گذاری ۶۴۵ میلیون دلار و ۶۶ 

هزار میلیارد ریال در منطقه ویژه اقتصادی پارس )عسلویه( در حال اجراست.

امدادرسانیبه۷۶خانوارمتاثرازسیلابمازندران
مدیرعامل جمعیت هلال احمر مازندران از امدادرسانی به ۷۶ خانوار متاثر از 
سیلاب در شهرستان های چالوس، آمل، عباس آباد، سوادکوه و سوادکوه شمالی 

خبر داد.
به گزارش ایســنا به نقــل از روابط عمومی جمعیت هــلال احمر مازندران، 
دکتر غلامعلی فخاری اظهار کرد: بارش شــدید باران شامگاه ۱۳ آبان مناطقی 
از شهرســتان های چالوس، عباس آباد آمل، سوادکوه و سوادکوه شمالی را تحت 
تاثیر قرار داد و منجر به جاری شدن سیلاب و آبگرفتگی تعدادی از معابر، منازل 
و اماکن تجاری شد که تیم های امدادی جمعیت هلال احمر استان در اسرع وقت 

برای کمک به متاثرین از این حادثه به مناطق آسیب دیده اعزام شدند.
وی با اشــاره به بارش های سیل آسا و جاری شدن سیلاب درمناطق مختلف 
غرب و نواحی مرکزی مازندران افزود: بیشــترین مناطق آســیب دیده در غرب 
استان در شهرستان چالوس و در روستاهای زوات، اکبرآباد، خرمشه، مهدی آباد، 
تجن کلا، کریم آباد، دارکلا، مازوپشته و در شهرستان آمل خیابان هراز و حوالی 
میدان هزار ســنگر بوده و در شهرستان سوادکوه و سوادکوه شمالی نیز مناطقی 

را متاثر کرده است.
وی گفت: تخلیه آب از ۵۲ واحد مسکونی متاثر از سیلاب و انتقال ۳۱۸ نفر 
به مناطق امن، توزیع ۲۴۰ تخته پتو،۶۰ تخته موکت،۳۰بسته غذایی،۳۰۰ کیلو 
برنج،۳۰ ســت ظرف و ۳۰ عدد کلمن آب از جمله اقدامات انجام شــده در این 
عملیات بوده است. وی با تاکید بر استمرار حضور تیم های امدادی جمعیت هلال 
احمر استان در منطقه تصریح کرد: تا هر زمان که نیاز باشد عملیات ادامه خواهد 

داشت و همه نیروها و عوامل امدادی نیز در منطقه حضور دارند.

ثبتجشنوارهبرداشتخرمایطبس
درتقویمرویدادهایگردشگری

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان جنوبی گفت: 
جشــنواره برداشــت خرما در شهرستان طبس با هدف ســاماندهی مقصدها و 

مسیرهای جدید گردشگری در تقویم رویدادهای گردشگری کشور ثبت شد.
هادی شــاهوردی، در این باره به رسانه ها افزود: گواهینامه جشنواره برداشت 
خرمــا در تقویم رویدادهای گردشــگری جمهوری اســلامی ایران با شــماره 

۲۰۲۰۹۴۴۰ ثبت و به استان ابلاغ شد.
به گزارش ایسنا، وی بیان کرد: یک هزار و ۵۰۳ هکتار نخلستان در خراسان 
جنوبی وجود دارد که حدود ۸۰ درصد آن یعنی نزدیک به یک هزار و ۲۱۳ هکتار 
مربوط به شهرستان طبس بوده و مشهورترین خرمای طبس از نوع کبکاب است.
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی خراسان جنوبی گفت: 
فصل برداشــت خرما در این شهرستان نخل خیز فرصتی برای رونق گردشگری 
است چراکه برداشت این محصول مغذی با ادوات و شیوه خاصی همراه است که 
دیدن آن برای گردشــگران از جذابیت بالایی برخوردار است و نیاز به معرفی و 

حمایت دارد.
وی افزود: گردشگران در جشنواره برداشت خرما می توانند کار طاقت فرسای 
خرماچینی، پاکسازی، چگونگی کارتن  گرفتن آن و آداب و رسومی را که همزمان 

با برداشت محصول برگزار می شود، از نزدیک درک و لمس کنند.
شــاهوردی گفت: پس از ثبــت این رویداد تلاش بر ایــن خواهد بود که در 
زمان برداشت خرما و فصل خرماپزان در شهرستان طبس، برای تورهای ورودی 
مختص این جشــنواره برنامه ریزی لازم انجام شود تا در شاخه های گردشگری 
کشاورزی و گردشــگری خوراک یکی دیگر از جاذبه های استان به علاقه مندان 

معرفی و شناسانده شود.

یزدکمتریننرخبیکاریمرداندرکشوررا
بهنامخودثبتکرد

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان یزد گفت: استان یزد براساس 
تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران، با نرخ بیکاری ۲.۹ توانست کمترین نرخ بیکاری 

مردان در کشور را به نام خود ثبت کند.
مجید دهقانی زاده ضمن اعلام این خبر، افزود: آخرین نتایج و آمار منتشره از 
مرکز آمار ایران »طرح نیروی کار تابستان سال ۱۴۰۲« هم چنین از کاهش نرخ 

بیکاری زنان استان در فصل تابستان حکایت دارد.
وی با اشــاره به کاهش ۰.۹ درصدی نرخ بیکاری مردان نسبت به فصل قبل، 
گفت: در دو فصل ابتدایی سال ۱۴۰۲، استان یزد پایین ترین نرخ بیکاری مردان 

را در بین استان های کشور داشته است.
دهقانی زاده گفت: این کاهش نشــان از رونق بازار کار در اســتان براســاس 
سیاست های دولت مردمی سیزدهم و سرمایه گذاری های انجام شده و بهره برداری 
از طرح های عمرانی و فعال کردن واحدهای تولیدی و معدنی راکد در استان طی 
دو سال اخیر بوده است. دبیر کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان با 
ابراز خرسندی از کاهش نرخ بیکاری زنان در فصل تابستان، گفت: در این شاخص 

نیز با کاهش ۱.۹ درصدی نسبت به فصل بهار به عدد ۱۸.۴ رسیده ایم.
دهقانی زاده با بیان اینکه اســتان یزد جزء چهار اســتان دارای کمترین نرخ 
بیکاری در کشور است، اظهار داشت: این نرخ در مقایسه با میانگین کشور یعنی 

۷.۹ درصد، به میزان ۱.۶ درصد کمتر است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان با تاکید بر اینکه سیاست اصلی 
استان در حوزه اشتغال، ایجاد اشتغال بومی است، بیان کرد: تیم مدیریتی استان 
در تلاش برای ایجاد شغل های مناسب دانش آموختگان و بانوان استان بوده چرا 

که احساس می کنیم هنوز به جایگاه مناسب در این حوزه نرسیده ایم.
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی سازمان مدیریت یزد، دهقانی زاده 
با اشاره به اینکه نرخ های بیکاری به صورت فصلی، پایدار نیستند و ممکن است 
در فصول مختلف دچار تغییرات شــوند، تصریح کرد: اجرای سند آمایش استان 
و برنامــه تحولی یزدِنوین می تواند منجر به تغییر ریل اقتصادی و تعادل در بازار 

کار استان شود.

تعطیلیخطتولیددخانیاتارومیه
تولیــد مواد دخانی در مجتمع دخانیات ارومیه به دلیل نبود مواد اولیه از روز 

۱۳ آبان ماه تعطیل شده است.
شماری از کارگران مجتمع دخانیات ارومیه در تماس با خبرنگار ایلنا، از توقف 
تولید در این شرکت به دلیل نبود مواد اولیه خبر داده و گفتند: ما نگران آینده و 

امنیت شغلی خود هستیم.
ایــن کارگران افزودند: به دلیل نبود مواد اولیــه و عدم تامین ملزومات مواد 
توسط مدیریت مجتمع و ارسال برخی از مواد دخانی مجتمع به استان مازندران 
در ماه های گذشته، تولید در دخانیات ارومیه عملا تعطیل شده و نزدیک به ۳۶۵ 
کارگر در بلاتکلیفی بســر می برند. این کارگــران با ابراز گلایه از نبود عدالت در 
توزیــع اضافه کاری کارگران تاکید کردند: مدیر مجتمع با اضافه کاری کارگران 
ســلیقه ی و گزینشــی رفتار می کند. این کارگران افزودند: انتظار داشــتیم در 
یکشنبه های تولید با آمدن استاندار آذربایجان غربی به مجموعه، افزایش تولید 
و راندمان خوبی داشــته باشیم نه تنها این اتفاق نیفتاد بلکه با کمال تاسف باید 

بگوییم امروز تولید بواسطه نبود مواد اولیه تعطیل شده است.
سعید مصطفی نژاد دبیر اجرایی خانه کارگر آذربایجان غربی نیز با بیان اینکه 
طی ۲ روز گذشته خط تولید دخانیات ارومیه به دلیل کمبود مواد اولیه و تعمیر 
دستگاه ها متوقف شده بود، گفت: امروز با رسیدن مواد اولیه از تهران خط تولید 

دوباره راه اندازی می شود.

ناظر اماکن میراثی و تاریخی اوقاف فارس، اخبار کوتاه
درباره دپوی فاضلاب در فضای کشف شده زیر 

مسجد وکیل توضیحاتی ارائه داد.
به گزارش ایسنا، چند روز گذشته گزارشی 
مبنی بــر دپوی فاضلاب شــهری در آب انبار 
مســجد وکیل شیراز در برخی رسانه ها منتشر 
شــد که با توجه به اهمیت و تشریح ابعاد این 

موضوع پیگیری هایی انجام شد.
محمدرضا اســفندی ناظر اماکن میراثی و 
تاریخی اوقاف فارس، با بیان اینکه مسجد وکیل 
در دوران زندیه سال ۱۱۸۷ ه. ق ساخته شده 
و طی گذشــت زمان مــورد مرمت قرار گرفته 
است، اظهار کرد: حدود ۹۰ سال پیش در ضلع 
شرقی مسجد سرویس بهداشتی ساخته شده 
که فضایی در زیرآن برای جمع شدن و تخلیه 
فضولات کــه در اصطلاح به آن »سِــپتیک« 

می گوییند، تعبیه شده بود.
او با بیان اینکه از حدود ۶ ماه گذشته احیای 
ســرویس بهداشتی مســجد وکیل با تعامل و 
همکاری شهرداری شــیراز در دستور کار قرار 
گرفت، اضافه کــرد: در روند اجرای این طرح، 
با درخواســت اوقــاف گمانه ای زیر ســرویس 
بهداشتی برای بررسی بیشتر زده شد که متوجه 
دپوی فاضلاب سرویس بهداشتی در سپتیک 
شدیم و تا امروز هیچ کس از وجود این تونل ها 
و سپتیک خبر نداشت چراکه صرفا یک سوراخ 
بــرای ورود لوله جهت خالــی کردن فاضلاب 
وجود داشته و دسترسی به بخش زیرین میسر 

نبوده است.
اسفندی با اشاره به رسوخ رطوبت ناشی از 
سرویس بهداشتی به دیگر بخش های مسجد، 
گفت: با کشــف این ســپتیک و بررسی های 
انجام شــده متوجه شدیم که نم و رطوبت زیر 
سرویس بهداشتی در حال انتقال به بخش های 
دیگر مســجد است از این رو با توجه به حضور 
استاندار فارس در مسجد و صدور دستور برای 
احیای سرویس بهداشتی، جلساتی با اداره کل 
میراث فرهنگی برای تصمیم گیری برگزار شد 
که پس از بررســی های لازم، تصمیم بر خارج 
کردن این فضای آجری از حالت سپتیک اتخاذ 

شد.
اســفندی با بیــان اینکــه کار مرمت این 
سرویس بهداشتی جهت کار مطالعاتی فضای 

کشف شــده زیر آن متوقف شده است، اظهار 
کرد: از زمان کشــف فضای سپتیک و اطلاع از 
دپوی فاضلاب دســتور توقف استفاده و مرمت 
سرویس بهداشتی به دلیل انجام کار مطالعاتی 
و آسیب نرساندن به دیگر قسمت های مسجد 

صادر شد.
او ادامــه داد: با حضــور نماینده فرمانداری 
شــیراز، استانداری فارس و اداره آب و فاضلاب 

تصمیم بر ایجاد ســپتیک جدید در خروجی 
شبستان شرقی خارج از فضای مسجد مطابق 
با مشخصات فنی و استاندارد مورد تایید میراث 
فرهنگی و انتقال فاضلاب سرویس بهداشتی از 
طریق کوچه قلوه ســنگی به فاضلاب شهری 

خیابان طالقانی گرفته شد.
ناظر اماکن میراثی و تاریخی اوقاف فارس، 
حفاظــت از بنا های تاریخی را اولویت این اداره 

دانست و گفت: ماهیت این سپتیک و اینکه آب 
انبار بوده، هنوز مشــخص نیست از این رو در 
آینده نزدیک با انجام فعالیت مطالعاتی در این 
محل کشف شــده به حقایقی دیگر از مسجد 

وکیل دست پیدا کنیم.
اســفندی در ادامه سخنان خود تاکید کرد: 
طی چند سال اخیر متوجه رطوبت در لایه های 
پایین دســت گاوچاه در ضلع شمالی مسجد 

شــدیم بنابراین به دنبال علــت این رطوبت 
بودیم که با کشف این سپتیک و انجام اقدامات 
موثر، امیدواریم شاهد کاهش رطوبت و آسیب 

نرساندن به دیگر قسمت های مسجد باشیم.
پیگیری ها در خصوص پاســخ شــهرداری 
پیرامون در اختیار گذاشتن پمپ لجن کش به 
میراث فرهنگــی همچنان ادامه دارد و متعاقباً 

اطلاع رسانی خواهد شد.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاوری 
خراســان رضوی گفت: میزان تولید زعفران نسبت به سال 
گذشته حداقل ۲۰ درصد و نسبت به سال های عادی مانند 

سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، ۵۰ درصد کاهش داشته است.
غلامحسین ســاربان در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: 
خراســان رضوی در حوزه محصولات زراعی و باغی بالغ بر 
۸۰ محصول دارد که محصولات باغی استان ۳۶ محصول و 
پسته با ۱۳۰ هزار هکتار بیشترین درآمد ناخالص را به خود 

اختصاص داده است.
وی افزود: زعفران با ۹۲ هزار هکتار در خراســان رضوی 

بالغ بر ۷۶ درصد وسعت اراضی زعفران کشور را در برگرفته 
و این استان قطب تولید زعفران کشور است.

معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاوری 
اســتان تصریح کرد: گیاه زعفران به شــدت تحت تاثیر دو 
پارامتر اقلیمی شــامل دما و بارندگی اســت و از این جهت، 
ســال زراعی گذشته، سال زراعی مناســبی نبود؛ چراکه با 

ورود سامانه پرفشار سیبری به استان، دما در دی ماه بسیار 
کاهش پیدا کرد و به زیر صفر رســید، به طوریکه این گیاه 

فرصت مناسبی برای رشد و ذخیره مواد غذایی نداشت.
ســاربان ادامه داد: علی رغم پیش بینی های هواشناسی، 
سال بسیار خشکی تجربه کردیم و میزان بارندگی به ۱۱۱ 
میلیمتر رســید که کمترین میزان بارندگی نسبت به دوره 

بلند مدت بود و ۵۳.۶ درصد کاهش داشت.
وی بــا بیان اینکه بالغ بر ۹۹ درصد اســتان تحت تاثیر 
خشکســالی شدید قرار گرفته اســت، عنوان کرد: عملکرد 
زعفران در ســال های طبیعی سه ونیم تا چهار کیلوگرم در 
هکتار اســت اما از سال ۱۴۰۰ وارد دوره خشکسالی شدیم 
و در ســال ۱۴۰۲ میزان بارندگی به کمترین میزان ممکن 
رسیده و این موضوع باعث کاهش عملکرد محصول زعفران 
شده اســت. میزان تولید زعفران نســبت به سال گذشته 
حداقل ۲۰ درصد و نسبت به سال های عادی مانند سال های 

۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، ۵۰ درصد کاهش داشته است.

ارتباط تجاری و اقتصادی ایران با کشــورهای اتحادیه اورسیا رو به گسترش 
است که مرز زمینی و ریلی در گلستان مقرون به صرفه تر از سایر مرزهای کشور 

است ولی متاسفانه زیر ساخت های مناسبی در استان وجود ندارد.
به گزارش خبرنگار ایلنا از گرگان، توســعه تجــارت و ارتباط اقتصادی ایران 
با کشــورهای عضو اتحادیه اوراسیا نیازمند توسعه زیر ساخت ها است ولی هنوز 
متاسفانه زیر ساخت مناسب جاده ای، ریلی و هوایی در استان گلستان وجود ندارد 

و مشکلات جدی برای تجار و بازرگانان به وجود آورده است.
منطقه آزاد اینچه برون در ســال ۱۴۰۰ به تصویب رسید و در روزهای اخیر 
هئیت مدیره این منطقه آزاد منصوب شــدند که به اعتقاد کارشناسان اقتصادی 
راه اندازی منطقه آزاد و راه آهن اینچه برون به توســعه اقتصادی گلستان شتاب 
می بخشد. تسریع در ایجاد و تکمیل زیرساخت های مورد نیاز منطقه آزاد تجاری 

- صنعتی برای توسعه گلستان بسیار اهمیت دارد.
کریدور گلســتان از امن ترین کریدورهای کشور است که باعث توسعه، رونق 
اقتصادی و کشــاورزی در گلستان می شــود و همچنین می تواند آمار بیکاری  و 
آسیب های اجتماعی اســتان را کاهش دهد. منطقه ازاد اینچه برون یک فرصت 

کلیدی برای توسعه روابط تجاری با کشورهای اوراسیا است.
به گفته فعالان اقتصادی در اســتان اقدامات مناســبی برای تامین نیازهای 
سرمایه گذاران بخش صنعت انجام نشده است و باید شهرک ها و نواحی صنعتی 
گلستان شرایط شان به لحاظ زیرساختی برای حضور سرمایه گذاران فراهم شود.

در استان انواع محصولات کشاورزی تولید می شود و گلستان در مسیر کریدور 
شمال به جنوب قرار گرفته است ولی پایانه صادراتی محصولات کشاورزی ندارد. 

ایجاد پایانه مرزی باعث توســعه صادرات محصولات کشاورزی و ارز آوری برای 
اســتان و کشور می شود و فرصت شــغلی جدید برای جوانان در گلستان ایجاد 

می کند.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در این باره اظهار کرد: 
استان گلستان با کشور ترکنمستان همسایه است و به کشورهای اتحادیه اورسیا از 
طریق زمینی و ریلی هم دسترسی دارد. کریدور گلستان یکی از امن ترین کریدور 

کشور است ولی تاکنون توجه زیادی به زیر ساخت ها نشده است.
امیر یوســفی ادامه داد: گرفتن ویزا برای کشور ترکمنستان کمی سخت است 
و ما در خواســت کردیم ویزا برای تجار و بازرگانانی که به کشــور ترکمنســتان 
ســفر می کنند لغو شــود. دولت باید هر چه سریعتر در شهر گرگان کنسولگری 
ترکمنستان را ایجاد و همچنین یک کنسولگری در شهر ترکمن باشی برای تجار، 

بازرگانان و رانندگان راه اندازی کند.
وی بیان کرد: در سفر اخیری که به کشور ترکمنستان داشتیم وضعیت جاده 
ترکمن باشی بسیار نامطلوب بود که باعث نارضایتی رانندگان ایرانی شده است. 
از دولت درخواست کردیم با دولت ترکمنستان برای ترمیم این جاده هر سریعتر 

مذاکره کند.
وی افزود: از ابتدای ســالجاری تاکنون صادرات گلستان به ۱۴۵ میلیون دلار 
رســیده و به ۳۳ کشــور جهان این صادرات انجام می شود که رشد ۳۷ درصدی 
داشته اســت و باید این صادرات روند افزایشی داشته باشد. همچنین استفاده از 
ظرفیت کشورهای همسایه برای توســعه و تجارت گلستان باید در اولویت قرار 
بگیرد. رئیس اتاق بازرگانی گرگان بیان کرد: چند سالی است که موضوع بازارچه 

مرزی حســن قلی به گمیشان مطرح شده ولی متاسفانه به دلایلی مختلف هنوز 
به نتیجه نرسیده است. ایجاد بازارچه مرزی حسن قلی می تواند توسعه اقتصادی 

۲ استان را رونق ببخشد.
وی گفت: کشورهای اتحادیه اورسیا جمعیتی بیش از ۳۰۰ میلیون نفر دارند و 
یک بازار مصرفی بسیار خوب برای گلستان محسوب می شوند. نمایندگان مجلس 
برای حمایت و رونق تولید و به دســت آوردن بازار مصرف کشورهای اورآسیا به 
بخش خصوصی با رفع مشــکلات و موانع می توانند کمک کنند که باعث توسعه 

اقتصادی استان نیز می شود.
یوسفی تصریح کرد: استان یکی از قطب های مهم تولید محصولات کشاورزی 
محســوب می شود و ما در تولید ۱۵ محصول کشاورزی رتبه های اول تا ششم را 
در کشور داریم اما متاسفانه هنوز پایانه صادراتی محصولات کشاورزی در استان 

وجود ندارد.

معاونسازمانجهادکشاورزیاستانخبرداد

کاهش۵۰درصدیتولیدزعفراندرخراسانرضوی

زیرساختهایگلستانبرایتوسعهتجارتبااوراسیامناسبنیست

تاکستانهایملایردرمعرضسرطان
 خاکآلودهوسرماعواملاصلیسرطانیشدنتاکستانهاست

واقعیتچیست؟

دپوی فاضلاب در فضای کشف شده زیر مسجد وکیل

رئیس جهاد کشاورزی همدان گفت: سموم 
به راحتی در اختیار باغداران اســت، اما یکی 
از باغداران مدعی است هیچ سمومی به دست 

باغداران نرسیده است.
به گــزارش تســنیم، ســرطان طوقه و یا 
ســرطان مو، به دلیل ورود یک نوع باکتری به 
تاکستان ایجاد می شــود و به شکل غده های 
گوشتی روی ریشه به وجود می آید. آن طور که 
کارشناسان کشاورزی می گویند در زمستان به 
دلیل ایجاد شدن ترک و زخم بر تنه تاک های 
انگــور راه نفوذ این باکتری باز می شــود و در 

غده های آلوده، به زندگی خود ادامه می دهد.
بر همین اساس باتوجه به آغاز فصل سرما 
در اســتان همدان که یک اســتان سردسیر 
اســت، این روز ها سرطان مو در تاکستان های 
شهرستان ملایر ریشه دوانده و باغات انگور را 

در معرض نابودی قرار داده است.
این شرایط در حالی اســت که از مجموع 
۷.۵ میلیون هکتار تاکستان در دنیا ۲۲۷ هزار 
هکتار باغ انگور آبی و دیم در اســتان همدان 
قرار دارد و از این گستره سالانه ۴۲۰ هزار تن 
انگور تولید می شود، گرچه باغداران می گویند 
امســال به دو دلیل مهم ســرمازدگی و ریشه 
زدن ســرطان در باغات انگور این محصول با 
ضریب کاهشــی ۳۰ درصدی در تولید مواجه 

بوده است. محمد سوزنچی رئیس خانه کشاورز 
گفت: سرما و خاک آلوده مسیر ورود سرطان 
به تاکســتان های اســتان همــدان و به ویژه 
شهرستان ملایر که قطب تولید انگور به شمار 
می رود، هســتند.  وی افزود: موارد ثبت شده 
زیادی نشان می دهد خاک آلوده سبب بیماری 
تاک ها شــده، به طوری که درصد تشــکیل 
غده های سرطانی روی ریشه و اندام هوایی که 

در تماس با خاک هستند بیشتر است.
سوزنچی با اشاره به اینکه پیشروی سرطان 
در باغات انگور باعث می شــود تاکســتان ها 
به طور کامل از بین رونــد، تاکید کرد: راهکار 
کارشناسی برای حل این مشکل به چند نکته 
اشــاره دارد: نخســت آنکه مراقب سرما زدگی 
درختان باشــیم و با اســتفاده از سموم مانند 
پتاسیم آن ها را نســبت به سرما مقاوم کنیم. 
دوم اینکه مراقب زخم برداشــتن تنه تاک ها 
باشیم و سعی کنیم از روش های قدیم که تاک 
به روی زمین قرار می گرفت فاصله بگیریم و به 

سمت طرح های جدید علمی پیش برویم.
این کارشناس کشــاورزی بیان کرد: یکی 
از عواملی که ناشی از ســهل انگاری باغداران 
در ریشه زدن ســرطان تاک است، استفاده از 
گازوئیل و آب آلوده است که باعث می شود در 
از بین بردن این سرطان هیچ نوع سمی کارساز 

نباشد.
ادعای یک باغدار: ۹۰۰۰ هکتار 

تاکستان در معرض ابتلا به سرطان
حجت الله شریفی یک باغدار ملایری گفت: 
امســال با توجه به ســرمازدگی حادث شده، 
۹ هــزار هکتار از باغات ملایــر به طور جدی 
سرما زده شدند، به عبارتی زمینه ایجاد سرطان 
در ۹۰۰۰ هکتار از تاکستان های ملایر فراهم 
شده اســت. وی افزود: آثار این سرمازدگی و 
سرطان در محصول ســال آینده بیشتر خود 
را نشــان خواهد داد و باعث می شــود کاهش 
شدیدی در صادرات این محصول داشته باشیم.
شــریفی با بیــان اینکه ۲۸۰ هــزار تن از 
انگور تولیدی استان در شهرستان ملایر تولید 
می شــود، بیان کرد: میزان تولید در هر هکتار 
از باغات انگور شهرســتان ملایر ۲۴ تن است 
که امسال با خسارت ۱۷۵ تنی این محصول، 
ضربه محکمی به اقتصاد و معیشــت باغداران 
ملایری وارد شده اســت. اگر سموم برسد، با 

سرطان مقابله می کنیم!
این باغدار گفت: ســرمازدگی نه تنها باعث 
افت تولید انگور شــده، بلکه عاملی شــده تا 
امسال ســرطان طوقه یا ســرطان مو حجم 
بیشتری از باغات انگور در ملایر را آلوده کند.

شریفی افزود: از مهم ترین کود های کارساز 
برای مبارزه با ســرطان مو، پتاسیم و فسفات 
اســت که اگر همزمان به تاک ها تزریق شود 
آن ها را در برابر سرما مقاوم می کند، اما امسال 
در تخصیص این سموم به کشاورزان مشکلاتی 
وجود داشــت که باعث ایجاد حجم بالایی از 
سرمازدگی شــد. وی تاکید کرد: نیاز کنونی 
باغداران، سموم ازت، پتاسیم و فسفات است و 
با اینکه استاندار همدان در نشستی با باغداران 
ملایر تاکید به تخصیص آن در کوتاه ترین زمان 

کرد، اما هنوز این ســموم به دســت باغداران 
نرسیده است.

ایستاده کردن تاک ها، راه مقابله با 
سرطان مو

رضا بهراملو رئیس جهاد کشاورزی استان 
همدان، اما باغداران را خطاب قرار داد و گفت: 
ایستاده کردن باغات انگور موجب کنترل آفت 
خطرناک زنجره )آفت( مو یا همان سرطان مو 
می شــود، از همین رو باغداران برای جلوگیری 
از این بیماری گیاهی باید نســبت به ایستاده 

کردن باغات انگور خود اقدام کنند.
وی ادامه داد: جهاد کشاورزی در حد امکان 
تســهیلات لازم را به باغداران ارائه می دهد تا 
نسبت به ایســتاده کردن تاکســتان ها اقدام 
کنند، چرا که با این اقدام هم از ســرمازدگی 
و هم از ورود باکتری ســرطان به تاکستان ها 
جلوگیری می شــود. این مقام مسئول با بیان 
اینکه امسال ســرمازدگی و بارش بی موقع ۴ 
هزار و ۱۸۷ میلیارد تومان خسارت به باغداران 
انگور وارد کرد، افزود: با توجه به اینکه استان 
احتمال سرمازدگی  اســت،  همدان سردسیر 
وجــود دارد، به همین منظور باغــداران باید 
نسبت به اصلاح روش های کشت و بیمه کردن 

محصولات خود اقدام جدی کنند.
بهراملــو با بیــان اینکــه ۱۰ درصد از کل 
اراضی اســتان را باغات انگور تشکیل می دهد، 
عنوان کرد: باغداران انگور در همدان ســالانه 
۴۲۰ هــزار تن انگور تولیــد می کنند که ۷۰ 
درصد آن کشــمش بی دانه است و مابقی آن 
به دیگر فرآورده ها تبدیل شده و یا تازه خوری 
می شــود. وی همچنین در خصوص تخصیص 
سموم پتاســه و نیتراته به باغداران نیز گفت: 
ســهمیه در نظر گرفته شده مشخص است و 
باغداران به راحتی می توانند میزان سموم مورد 

نظر خود را با مراجعه به جهاد کشاورزی استان 
همدان دریافت کنند.

آسیب بیش از ۷۰ درصدی 
تاکستان های ملایر

رحیم مرتضایی رئیس اتاق بازرگانی استان 
همدان نیز درباره سرما زدگی باغات انگور گفت: 
امسال باغات انگور ملایر به عنوان قطب تولید 
انگور استان ۷۰ درصد آسیب دید که بر اساس 
تولید ۲۴ هــزار تن در هکتار، میزان محصول 
خسارت دیده بیش از ۱۵۷ هزار تن بوده است. 
وی افزود: سرمازدگی باغات انگور امسال دروازه 
ورود به آفت زنجیره مو را فراهم کرده اســت، 
بر همین اساس درخواست تخصیص تسهیلات 
ارزان قیمت برای خرید نهاده های کشاورزی و 
استمهال تسهیلات دریافتی باغداران با حذف 

جرائم متعلقه را داریم.
سرطان مو ۵۰۰۰ هکتار 

از باغات ملایر را آلوده کرد
بازرگانــی همدان  اتاق  مرتضایی رئیــس 
همچنین گفت: خســارتی که به باغات انگور 
در اثــر طغیان زنجره مو یا ســرطان مو وارد 
شــده، ۵۰۰۰ هکتار از باغــات ملایر را آلوده 
کرده است. تاکید کرد: با توجه به دوره چرخه 
زندگی زنجره که بین ۴ تا ۸ ســال است اگر 
اقــدام جدی صورت نگیــرد در آینده نزدیک 
شاهد از بین رفتن بخش قابل توجهی از باغات 

انگور استان خواهیم بود.
وی خواســتار مشارکت و همراهی دولت با 
باغداران انگور در مبارزه جدی برای کنترل و 
از بین بردن آفت زنجره مو شــد و تاکید کرد: 
انگور یکی از مهم تریــن محصولات صادراتی 
بخش کشاورزی است که با توجه به خسارات 
عنوان شده نیازمند برنامه ریزی و توجه جدی 

است.


